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Hiánycikkünk, a csend

Jócskán rányomja bélyegét mindennapjainkra a 
pénzügyi és energiaválság, ezekben az időkben, 
ünnepek közeledtével pedig talán még inkább fel-
erősödik a kérdés, hogy miként, mennyit költeke-
zünk. Sajnos már megszokottnak tekinthető társa-
dalmunkban, hogy az advent és a szeretet ünnepére 
való készülődés elsősorban nem az elcsendese-
désről, a lényegi lelki tartalmakról, az egymásra 
való odafi gyelésről szól, hanem sokkal inkább az 
anyagiakról. Ilyenformán sokszor elsősorban az szá-
mít, hogy a tárgyi ajándékok mennyibe kerülnek, ki 
mekkora összeget tud vagy akar a bevásárlásokra, 
karácsonyfára, ünnepi fogásokra, a szilveszteri dí-
nomdánomra szánni. Valahogy úgy tűnik, mintha 
az egymásra való odafi gyelésünk főként anyagiak-
ban lenne kifejezhető. Bár a felmérések szerint a 
nagyfokú infl áció, a gazdasági nehézségek miatt a 
hazai lakosság jó része kénytelen visszafogottabban 
viszonyulni az ünnepi beszerzésekhez, azért úgy tű-
nik, az óévbúcsúztató nagy bulikról nem mondunk 
le. Hiába drágultak nagymértékben a szállások, az 
előrejelzések szerint sokkal többen töltik majd drá-
ga üdülőhelyeken a szilvesztert, mint tavaly.

Sokan próbálják advent idején hangoztatni, hogy 
a bennünket körülvevő általános zaj és harsogás kö-
zepette hiánycikké vált a csend. Ahogyan azt is, hogy 
az igazi ünneplés örömének nem föltétlenül a drága 
ajándék, a rohanó előkészület a feltétele és záloga, 
hogy lehet szerényebben – nem annyira az anyagiak-
ra, hanem inkább az elcsendesedésre, a meghitt csa-
ládi együttlétre összpontosítva – készülni a szeretet 
ünnepére. A józanság azt súgja, hogy nem föltétlenül 
az kellene számítson, hogy hosszú, gazdag menüsor 
kerüljön az asztalra, hiszen érdemes tudatosítanunk 
magunkban: karácsonykor vagy szilveszterkor sem 
eszünk sokkal többet, mint máskor.

Talán már közhelynek számít, hogy mekkora el-
lentmondás feszül karácsony és év vége közeled-
tével az emberekben az anyagiak kényszere és a 
lelkiekben történő ünneplés között. És bár szívünk 
mélyén sokszor elegünk van belőle, valahogy még-
is úgy alakul, hogy a karácsony „elengedhetetlen” 
velejárója lesz a csillogás, a tumultus, a költeke-
zés és túlköltekezés okozta öröm meg szorongás, 
a takarítással, ajándékvadászattal járó stressz, az 
elvárásoknak való megfelelés – vagyis mindaz, 
ami tulajdonképpen külsőség. Mindeközben pedig 
szép csendben elsikkad a lényeg. Szép csendben 
sikkad el – pontosan úgy, ahogyan tulajdonképpen 
jó lenne ünnepelni.
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A borravalót is feltüntetik a nyugtán, megadóztatják
Jövő évtől a vendéglátóipari egységekben kapott nyug-
tának tartalmaznia kell a vendég által önkéntesen adott 
borravaló értékét a képviselőházban megszavazott törvény 
alapján. A bukaresti pénzügyminisztérium több száz millió 
eurós összeg után vár többletbevételt adó formájában 
a szociáldemokrata (PSD) kezdeményezéstől.  A Miklós 
Zoltán RMDSZ-es parlamenti képviselő módosítójavaslatait 
is tartalmazó jogszabályt döntéshozó fórumként szavazta 
meg tegnap a bukaresti parlament alsóháza. A törvény 
tisztázza a borravaló törvényes fogalmát, mely szerint 
csak az a pénzösszeg nevezhető borravalónak, amelyet a 
vendég a nyugtán szereplő összegen kívül önszántából ad 
a kiszolgálásért. A tájékoztatás továbbá kitér arra, hogy 
továbbra is tilos bármilyen szolgáltatást baksishoz kötni, 
a borravaló ezentúl is opcionális lesz. A vendéglátóipari 
egységekben 2023. január elsejétől a borravalót kétfélekép-
pen lehet majd feltüntetni a nyugtán a vendég kérésére: 
kiválaszthatja, hogy a végösszeg 0 és 15 százaléka között 
milyen összeget szán borravalóra, vagy abszolút értékben 
is feltüntetheti az összeget. Az alkalmazottak borravalóból 
származó jövedelme fi zetésen kívüli jövedelemnek számít, 
ezért jövedelemadó-köteles lesz, azonban kevesebb adóter-
het vetnek ki rá, csak a 10 százalékos személyi jövedelem-
adó befi zetésére kötelesek. „A kapott borravalók értékét 
kötelező lesz szétosztani az alkalmazottak között, amely-
nek módszertanát a vendéglátó belső szabályzata kell hogy 
rögzítse” – közölte az RMDSZ-es képviselő. 

Nem kapott meghívót Bogdán 
Szabolcs János jelenlegi király-
hágómelléki református püspök 
beiktatására Tőkés László, az 
egyházkerület volt püspöke, 
holott az egyházi protokoll 
szerint a rangos egyházi ese-
ményekre a korábbi elöljárókat 
is meg szokták hívni. A történ-
tek mögött Tőkés és a frissen 
nyugdíjba vonult Csűry István 
közötti konfl iktus húzódik.

 » PAP MELINDA

N em hívták meg Tőkés Lászlót, a 
Királyhágómelléki Református 
Egyházkerület (KREK) egykori 

püspökét az egyházkerület új elöljá-
rójának, Bogdán Szabolcs Jánosnak 
múlt pénteken a Szilágy megyei Krasz-
nán rendezett beiktatására. Hogy 
Tőkés László nem kapott meghívót 
az ünnepi alkalomra, a volt európai 
parlamenti képviselő sajtóirodája is 
megerősítette lapunknak. A meghí-
vás elmaradása azért furcsa, mivel 
a protokoll szerint a rangos egyházi 
eseményekre az adott egyházkerület 
korábbi püspökeit is meghívják. Tőkés 
László 19 évig volt a királyhágómelléki 
egyházkerület püspöke, 1990 és 2009 
között vezette a Magyarország és Er-
dély közötti református közösséget, őt 
követte a most leköszönt Csűry István 
a püspöki székben.

A meghívás elmaradásáról a KREK 
jelenlegi vezetését is megkérdeztük. 
Wagner Erik püspöki titkár a Króni-
kának elmondta, hogy az újdonsült 
püspök, Bogdán Szabolcs János csu-
pán a helyi szervezésért felelt, mivel 
beiktatását korábbi szolgálati helyén, 
Krasznán tartották. Az egyházkerü-
let alkalmazottai az újonnan alakuló 
közgyűlés összehívásával voltak meg-
bízva, míg a protokollmeghívások a 
korábbi püspök, Csűry István utasítá-
sai szerint történtek. A püspöki titkár 
azt is elmondta, hogy a leköszönt püs-
pök nem kívánja kommentálni, miért 
nem hívták meg az ünnepi eseményre 
elődjét, akivel éveken keresztül püs-
pökhelyettesként is együtt dolgozott.

Tőkés Lászlónak a rangos egyházi 
eseményről való távolléte amiatt is 
szemet szúrt, mivel az ünnepi beszé-
dekben is történt utalás a személyére. 
A magyar kormány üzenetét tolmá-
csoló Nagy János, a Miniszterelnöki 
Irodát vezető államtitkár felidézte: 
1989-ben az egyházkerület neve ösz-
szeforrt a bátorsággal, a szabadság 
iránti olthatatlan vággyal, Tőkés 
László nevével. Emlékeztetett arra, 
hogy Románia szabadságharca a ma-
gyar református lelkész templomából 
kapott szikrát, aki mellett hétről hétre 
magyarok, románok, svábok, zsidók 
álltak testőrséget. „A Kárpát-meden-
ce népei egymásra vannak ítélve. 
Sorsközösség a miénk, de az 1989-es 
karácsony arra fi gyelmeztet minket, 
hogy a sorsközösség csak akkor vál-
hat üdvtörténetté, ha maghalljuk és 

megértjük Isten szavát” – jelentette ki 
az államtitkár. Úgy vélte: Közép-Euró-
pa népeinek úgy kell egymás mellett 
állniuk, ahogy annak idején a temes-
váriak álltak a belvárosi református 
templomnál.

A két volt püspök közötti konfl iktus 
onnan ered, hogy Tőkés László euró-
pai parlamenti képviselőként, 2016-
ban olyan feljegyzéseket tett közzé 
Csűry Istvánról, amelyek szerinte köz-
vetve azt bizonyítják, hogy a Királyhá-
gómelléki Református Egyházkerület 
akkori elöljárója együttműködött a 
Szekuritátéval, a Ceaușescu-rendszer 
politikai rendőrségével. Tőkés egy 
nagyváradi sajtótájékoztatóján el-
mondta: a Szekuritáté Irattárát Vizs-
gáló Országos Tanács (CNSAS) ugyan 
2009-ben olyan iratot állított ki az 
akkori püspökjelöltről, amely szerint 
„nincs arra vonatkozó adat, hogy Csű-
ry István a Szekuritáté ügynöke vagy 
besúgója lett volna”, a szegedi Molnár 
János egyháztörténész olyan jelen-
téseket talált egyes erdélyi lelkészek 
megfi gyelési dossziéiban, amelyek 
szerinte minden bizonnyal Csűrytől 
származnak. A jelentések egy része az 
1986–1989-es időszakból származik 
egy Kiss fedőnevű ügynöktől, akit a 
Szekuritáté tisztjei szalárdi lelkész-
ként is emlegetnek. Tőkés László em-
lékeztetett, hogy ebben az időszakban 
Csűry István volt a református lelkész 
a Bihar megyei Szalárdon. Csűry Ist-
ván annak idején a Krónikának nyi-
latkozva visszautasította a vádakat, 
leszögezve: nem volt besúgó.

Egy lokálban megütötték. Ismeretlen tettes ellen tesz feljelentést
Bindea Dániel önkormányzati képviselő

AZ EGYKORI REFORMÁTUS PÜSPÖK NEM KAPOTT MEGHÍVÓT UTÓDJA BEIKTATÁSÁRA

Nem hívták meg Tőkés Lászlót
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 » FÜLÖP-SZÉKELY BOTOND

Kórházi ellátásra szorult Bindea 
Dániel, miután a Magyar Polgári 

Párt (MPP) székelyudvarhelyi önkor-
mányzati képviselőjét az elmúlt pén-
teken éjszaka bántalmaztak egy helyi 
lokálban. Maria Plumbu, a Hargita 
Megyei Rendőr-főkapitányság szóvi-
vője lapunknak elmondta, tudnak az 
esetről, ám a rendőrséget nem hívták 
ki a helyszínre, és mostanáig feljelen-
tés sem érkezett hozzájuk.

Megkeresésünkre Bindea Dáni-
el megerősítette a történteket. Mint 
mondta, pénteken éjszaka egy isme-
rősét meghívták egy magánrendez-
vényre az egyik székelyudvarhelyi 
lokálba – ő pedig elkísérte. Az egyik 
társaság rövid időn belül inzultálni 
kezdte a társát a korábbi munkahe-
lyén végzett tevékenysége miatt, és 
távozásra szólították fel. Utóbbinak 
eleget is tett az említett személy. Az 
indulatok azonban ezután sem csil-
lapodtak, hamar dulakodássá fajult a 
nézeteltérés. „Én mindeközben igye-
keztem kiállni a társam mellett, hogy 
ne így viszonyuljanak hozzá, amikor 
valaki megütött. Nem tudom, hogyan 
történt, és azt sem, hogy ki volt a bán-
talmazó, hiszen vagy húszan is voltak 
a helyszínen, és nagy volt a kavaro-
dás. A társam viszont ekkor már nem 
volt jelen, hiszen távozott, mert azt 
remélte, hogy ezzel elkerülhető lesz 
a helyzet elfajulása. Én nem érzem 
úgy, hogy tévedtem volna valamivel, 
ezért nem is értem, miért bántalmaz-

tak” – fogalmazott Bindea. Közölte, 
az incidens után kórházba került, 
ahol megvizsgálták a fejére mért ütés 
következményeit. Kiderült, hogy a 
külső sérülések mellett belső vérzés 
is keletkezett a koponyájában, ezért 
beutalták az intézménybe megfi gye-
lésre. Innen saját felelősségére távo-
zott vasárnap, megígérve orvosainak, 
hogy pihenni fog. Mostanra lelohadt 
a szeme körüli duzzanat, de még min-

dig be van kékülve. Kérdésünkre azt 
is kifejtette, hogy hamarosan ismeret-
len tettes ellen fog feljelentést tenni a 
rendőrségen.

Lapcsaládunk munkatársa Bindea 
említett ismerősét is elérte, ám ő kö-
zölte, hogy még a bántalmazást meg-
előzően távozott a helyszínről, így nem 
is érti, hogy miért ütötték meg a taná-
csost. Bővebben azonban nem kívánt 
nyilatkozni.

Helyi tanácsost bántalmaztak Udvarhelyen


